
گروه اقتصادی -معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از هدف گذاری برای احیای هزار تعاونی صنعتی 
راکد و غیرفعال با ایجاد ۴۵ هزار شغل در کشور در سال جاری خبر داد و گفت: براساس گزارش هایی که ۳۰ استان دریافت 
شده تا کنون ۵۴۳ تعاونی غیرفعال شناسایی شدند که قابلیت احیا دارند. »مهدی مسکنی« با اشاره به آخرین رصد وضعیت 
تعاونی ها تا اواخر آبان ماه امسال، اظهار کرد: تفاهم نامه ای با دفتر توسعه روستایی و مناطق محروم رییس جمهور امضا شد تا 
در طرح نهضت احیا و راه اندازی مجدد واحدهای تولیدی و صنعتی راکد و نیمه فعال، واحدهای تعاونی تولیدی احیا شوند. 
وی افزود: از ۷۰۱ شرکت تعاونی شناسایی شده واجد شرایط احیا تعداد ۱۳ تعاونی واجد شرایط تسهیلات قرض الحسنه 
به بانک قرض الحسنه رسالت معرفی شدند. معاون وزیر تعاون ادامه داد: همچنین ۱۴۷ واحد تعاونی متقاضی تسهیلات کمتر 
از یک میلیارد تومانی واجد شرایط نظامنامه احیا ابلاغی ریاست جمهوری و ۲۳۷ تعاونی متقاضی تسهیلات بالای یک میلیارد 
تومانی در راستای نهضت احیای واحدهای تولیدی به بانک های عامل معرفی شدند. مسکنی با بیان اینکه در هدف گذاری 
امسال هزار تعاونی احیا خواهند شد، گفت: در نهضت ملی احیا و راه اندازی مجدد واحدهای تولیدی و صنعتی راکد و غیرفعال 

یا افزایش ظرفیت تولید، رفع مشکلات و اعطای تسهیلات به بخش تعاونی ها نیز دیده شده است. 
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد: با احیای این تعاونی ها و برنامه های امسال، ۴۵ هزار شغل 
ایجاد می شود که ۹۰ درصد آن تا کنون محقق شده است و مابقی اشتغال زایی در قالب تعاونی ها با بهره برداری از طرح ها در 
دهه فجر امسال ایجاد خواهد شد. وی از اختصاص خط اعتباری ۲ هزار میلیارد تومانی خبر داد و گفت: بیش از هزار تعاونی 
در حال تکمیل مدارک و پیگیری دریافت تسهیلات هستند، ضمن اینکه در تفاهم نامه ای که با بانک توسعه تعاون صورت 

گرفته سه هزار میلیارد تومان تسهیلات در سال ۱۴۰۲ به طرح های تعاونی مستقر در روستاها تخصیص پیدا خواهد کرد. 
مســکنی گفت: در هشــتاد و سومین شورای عالی اشتغال با اهتمام وزیر تعاون و حمایت رییس جمهور مصوب شده 
است که سهمی متناسب با توقع ۲۵ درصدی از بخش تعاون در اقتصاد از منابع بند الف تبصره ۱۸ به بخش تعاون اختصاص 
پیدا کند که ۲۵ هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی می شود که امیدواریم سازمان برنامه و بودجه تخصیص دهد. در قالب بند 
ب تبصره ۱۶ برای اولین بار سهم برای بخش تعاونی توسط شورای برنامه ریزی استان ها دیده شد و با حمایت استانداران 
و شــورای برنامه ریزی اســتان های گلستان، فارس، خراسان رضوی، ســمنان و لرستان و چند استان دیگر تعاونی ها سهم 
مشخص از این تسهیلات برخوردار شوند. وی تاکید کرد: در بخش تعاون مشکل منابع نداریم و مشکلات ما را در حمایت 
از تعاونگران متوقف نکرده است، اراده دولت نشان داد که تعاونگران تنها نیستند، بلکه به دنبال شناسایی و معرفی مدل های 
موفق تعاونی ها هستیم. مسکنی از یکپارچه سازی سامانه جامع تعاونی با سامانه ثبت شرکت ها خبر داد و گفت: در دولت 
سیزدهم اولین دستگاهی هستیم که تعاونگران می توانند تنها در سامانه جامع تعاونی ثبت نام کنند و دیگر نیاز به ثبت مجدد 

در سامانه ثبت شرکت ها نیست. 

معاون تعاون وزیر کار خبر داد:

برنامه ریزی برای احیای هزار تعاونی تولیدی راکد 
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گــروه اقتصــادی - مرتضی 
بهروزی فر با بیان اینکه برای بررســی 
مساله ســوخت باید به چهار دهه قبل 
بازگردیم، اظهار کرد: در دهه ۶۰ مساله 
این بود که برای گرمایش قسمت عمده 
مصرف خانگــی و تجاری کوچک از 
نفت سفید استفاده شود و یا برخی مکان 
ها از گازوئیل استفاده می شد؛ با توجه به 
اینکه ایران یک کشور صادرکننده نفت 
است و دنبال این بود که حجم بیشتری 
از نفت را در اختیار داشــته باشد، از آن 

طرف هم مشکل توزیع وجود داشت، 
سیاســت بر این اصول استوار شد که 
ایران باتوجه بــه اینکه ظرفیت بالایی 
در حــوزه گاز دارد و آن زمــان هم به 
صادرات آن توجه نمی شد، گاز محور 

اصلی مصرف داخلی قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه آن زمان ۹۰ درصد 
صادرات از طریق خط لوله صورت می 
گرفت و قیمت گاز هم به شدت ارزان 
بود، گفت: سیاست بر این اساس قرار 
گرفت که گاز را بــه مصارف داخلی 

اختصــاص دهند و در حد امکان نفت 
برای صادرات آزاد شــود، باید به این 
مساله نیز توجه داشت که در ایران مانند 
کشورهای اروپایی ذخایر ذغال سنگ 
نداریم، چین کــه ۷۰ درصد مصرف 
خود را به ذغال ســنگ اختصاص داده 
بزرگترین تولید کننده ذغال سنگ دنیا 
است ولی ما در کشورمان ذغال سنگ 

نداریم.
این کارشناس حوزه انرژی افزود: 
اگر قرار باشــد از ذغال سنگ استفاده 

کنیم صرفا باید به واردات متکی شویم 
که غیرمنطقی است، به نظر من سیاست 

درستی بود که اقتصاد کشور را گازسوز 
کرد اما اشــتباه این بود که نتوانســتیم 

مصرف را بهینه کنیم، اگر مصرف گاز 
توسعه پیدا نمی کرد وتامین نیاز قرار بود 

با فراورده های نفتی صورت بگیرد، کل 
تولید نفت ایران نمی توانست مصرف 

داخلی را تامین کند.
بهــروزی فر با اشــاره به اهمیت 
مدیریــت مصرف در کشــور، گفت: 
نتوانســتیم مصرف را بهینــه کنیم و 
متناسب با ذخایر میزان تولید را افزایش 
دهیم یعنی بــه خاطر تحریم هایی که 
وجود داشــت امکان جذب سرمایه و 
تکنولوژی نبود که بتوانیم افزایش تولید 
داشته باشیم، از سوی دیگر صنایعی که 
در ایران نیز تعریف کردیم عمدتا انرژی 
بــر بود، حداقل در دهه ۷۰ و ۸۰ بحث 
بــر این بود که ما به عنوان کشــوری با 
ذخایــر عظیم گاز ارزان قیمت، صنایع 
را بر اســاس مصرف بالای گاز طبیعی 

طراحی کردیم.
وی بــا تاکید بــر اینکه اگر بهینه 
ســازی مصرف صورت می گرفت و 
در کنار آن هم افزایش تولید متناسب با 
ذخایر عملی می شد به هیچ عنوان دچار 
مشکل نمی شدیم و به عنوان بزرگترین 
صادرکننده گاز دنیا مطرح می شدیم، 
تاکید کــرد: در صنایع بزرگ که حجم 

بالای مصرف انرژی دارند، شــما می 
توانید تصور کنید که چندگانه ســوز 
باشند، به طور مثال یک نیروگاه بزرگ 
و یا صنعت فولاد از چند منبع سوخت 
اســتفاده کند اما در بخش خانگی نمی 
توانید همزمان چند منبع انرژی تامین 
کنید، باید زیرساخت ها مناسب باشد 

تا دچار مشکل نشویم.
به گفته وی، اگر ذخیره ســازی 
های زیرزمینی صورت میگرفت اکنون 
با چنین مشکلاتی مواجه نبودیم، اگر 
۲۵۰ میلیارد متر مکعب در سال مصرف 
اقتصاد از گاز طبیعی است باید حداقل 
۵۰ میلیارد مترمکعب ذخیره ســازی 
صــورت می گرفت کــه در زمان اوج 
مصرف می توانســتیم از آن اســتفاده 
کنیــم، یکی از ایراداتــی که گرفته می 
شود در خصوص شبکه توزیع انرژی 
در کشــور، این است که هر روستایی 
که ۴۰ خانوار دارد و خط لوله طولانی 
به آن جا کشیده شد، می توانستیم فقط 
بــرق به آن ها ارائه دهیم اما در برق هم 
مشکل داریم و باید این مشکل اساسی 

برطرف شود.

بررسی سبد انرژی ایرانی ها به بهانه چالش تامین گاز؛

غفلت ایران از تنوع بخشی منابع 
انرژی و ذخیره سازی سوخت

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: در طول سال های گذشته به موضوع تنوع بخشی سبد انرژی و ذخیره سازی سوخت 
آنطور که باید توجه نشده است، شرایط حال حاضر نیز به همین دلیل است و باید توجه داشت که در شرایط فعلی چاره ای جز 

مدیریت مصرف وجود ندارد.

گروه اقتصادی - توســعه افقی  
شهرها طرحی است که در نهضت ملی 
مسکن قرار است اجرایی شود که یکی 
از ثمرات آن ســاخت مسکن ویلایی 
یک طبقه است.باتوجه به اینکه کمبود 
مسکن به شــدت در کشور به چشم 
می آیــد و این مســئله باعث افزایش 
کاذب قیمت مســکن نیز شده است. 
کارشناسان معتقدند که کلید ساخت 
و ســاز سریع همین مسکن های افقی 
اســت. آنها معتقد هستند که ساخت 
وســاز باید هدفمنــد و برنامه ریزی 
شدهب اشد و تأمین مسکن می تواند 

هزاران شغل ایجاد کند
افزایــش جمعیت و محدودیت 
اراضی در دهه های اخیر ســبب شد 
که ساخت وسازها در بیشتر شهرهای 
جهان شکل عمودی یا طبقاتی به خود 
بگیرد که این امر اکنون به سبک فراگیر 
تبدیل شده است.ساخت مجتمع های 
مســکونی و برج های طبقاتی با اینکه 

گامی برای تجمیع و آســانی خدمات 
به شــمار می رود، امــا گاهی به لحاظ 
اجتماعی با آســیب ها، برخوردها و 
مشــکلات عدیده دیگر همراه بوده 

است.
تــاش دولت بر ســاخت 

وسازهای یک طبقه
دولت تــلاش دارد تا با یک کار 
کارشناســی و حساب شــده در کنار 
توسعه مجتمع های مسکونی طبقاتی، 
توسعه افقی شــهری را هم عملیاتی 
کند که یکــی از مهم ترین راهکارها 
بــرای اجرا و شتاب بخشــی در روند 
ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 

محسوب می شود.
نهضت مســکن ملــی یکی از 
برنامه های مهم دلت ســیزدهم بوده 
اســت که با هدف ســاخت ۴ میلیون 

واحد مســکونی در ۴ سال بوده است 
واز ســوی دیگــر افزایــش بی رویه 
قیمت مســکن درنتیجه اقدامات غیر 
کارشناســی دولت قبل ســبب شد تا 
مسکن به یکی از مهم ترین معضلات 
خانوارهای ایرانــی تبدیل و خانه دار 
شدن را برای آن ها تبدیل به رؤیا کند. 
در حالی که دولت مردمی ســیزدهم 
که توسعه عدالت در تمام بخش ها را 
سرلوحه سیاست های خود قرار داده 
از همان روزهای ابتدایی فعالیت خود 
به دنبال جبران کاســتی و کمبودهایی 
است که از گذشــته به یادگار مانده و 
بنــا دارد بخش زیادی از این خلأ ها را 

جبران کند.
ســاخت خانه های افقی به 

جای بلند مرتبه سازی
ســاخت مسکن و اجرایی شدن 

طرح های بلند مرتبه سازی گام نخست 
اجرایی شــدن نهضمت ملی مسکن 
بوده اســت در گام بعدی شــهرهایی 
که دارای زمین توســعه افقی است در 
اولویت ساخت افقی قرار گرفته است؛ 
در طرح نهضت ملی مسکن در حالی 
مطرح شــده که با توسعه افقی شهرها 
این امکان فراهم می شــود که می توان 
زمین هایی را وارد محدوده شهرها کرد 
و از ایــن طریق می تــوان با واگذاری 
زمین به متقاضیان زمینه برای ساخت 
مســکن توسط خود مردم فراهم شده 
و درنتیجه تعداد زیــادی از این افراد 
خانه دار می شوند. توسعه افقی شهرها 
به عنــوان یکی از ابتــکارات دولت 
ســیزدهم در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن می تواند یکی از بهترین طرح ها 
در خانه دار شدن مردم باشد که البته این 

مهم منوط به اجرای درست و اصولی 
آن است. این پیشنهاد درحالی اجرا شده 
اســت که بخش زیادی از مردم ایران 
هنوز با فرهنگ آپارتمان نشینی آشنایی 
ندارند از سوی دیگر با توجه به اینکه 
طرح در شــهرهای دارای زمین کافی 
اجرایی می شود این امیدواری وجود 
دارد کــه از مهاجرت مــردم به دیگر 
نقاط جلوگیری کرده و ضمن اسکان 
در شــهرها و روستاها، امکان خانه دار 
شدنشان به صورت ویلایی که پیش از 
این یک رؤیا بود وجود خواهد داشت.
توســعه عمــودی و افقی 
در کنار هــم کمبودها را جبران 

می کند
محمــد منان رئیســی در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری سیما، اظهار 
کرد: یکــی از مهم تریــن دلایلی که 

برخی از مســؤولان به سمت توسعه 
عمودی می روند به دلیل مقایسه کردن 
هزینه ها اســت، در حالی که با بررسی 
هزینه  های مستقیم و پنهان هزینه ها در 
توسعه عمودی بسیار بیشتر از توسعه 
افقی خواهد بــود. وی اضافه کرد: در 
طرح نهضت ملی مســکن، با توجه به 
اینکه زمین را دولت تأمین می کند، در 
نتیجه هزینه زمین حذف شده و عمده 
هزینه ها به توسعه زیرساخت ها تعلق 
می گیرد، بنابراین در توسعه افقی هزینه 
زیرساخت ها از جمله تأمین آب، برق 
و گاز افزایش یافته، ولی هزینه ساخت 
کاهشی خواهد بود. منان رئیسی تصریح 
کرد: از ســوی دیگر هزینه مشاعات با 
توجه به اینکه ۲۰ تا ۲۵ درصد آپارتمان 
را مشاعات تشکیل می دهد، نیز حذف 
خواهد شد، پس در هزینه های مستقیم 

اگر این هزینه ها را به صورت ســر به 
ســر درنظر بگیریم، قیمت تمام شده 
آپارتمان ها نه تنها ارزان تر نمی شوند، 
بلکه گران تر از توســعه افقی خواهد 
بود. این کارشناس شهرسازی با اشاره 
به مقایسه هزینه های پنهان در ساخت 
خانه ها به صورت ویلایی و آپارتمان 
نشــینی، گفت: طبــق پژوهش های 
صورت گرفتــه در دهه های اخیر در 
برخی از استان های کشورمان، افراد در 
مجتمع های آپارتمانی با مسائل روحی 
و روانی بیشــتری نسبت به خانه های 
ویلایی درگیر هستند، همچنین تربیت 
فرزندان با توجه به نبود فضای کافی و 
یا نبود نور مناسب همگی این ها تبدیل 
بــه هزینه های پنهان می شــود. وی با 
بیان اینکه یکی از مهم ترین هزینه های 
غیرمســتقیم آلودگی هواست، عنوان 

کرد: اینکه به صورت مرتب شــاهد 
تعطیلــی تهران به دلیــل آلودگی هوا 
هستیم به دلیل نوع تمرکز زایی است که 
انجام شده؛ چراکه بر اساس تحقیقات 
صورت گرفته کریدور اصلی تنفسی 
تهران محور شمال به جنوب بوده که 
امــروز به دلیل فروش تراکم در منطقه 
یــک در دهه های اخیــر و بلندمرتبه 
سازی های صورت گرفته این کریدور 
حذف و شــاهد آلودگی های گسترده 
هستیم، بنابراین هزینه های بلندمرتبه 
ســازی بسیار بیشــتر از توسعه افقی 
است. منان رئیســی گفت: همچنین 
کاهش شــادکامی، افزایش مشکلات 
روحی و روانی، مسائل رفتاری کودکان 
و کاهــش تعاملات اجتماعی و چهره 
به چهره همسایه ها از دیگر هزینه های 
پنهان توسعه عمومی است که در واقع 
می توان گفت که ایــن نوع زندگی با 
ســبک زندگی ایرانی هــا در تعارض 

است.

مسکن ملی در انتظار خانه های ویلایی

گروه اقتصادی - بســیاری از 
فعالان حوزه آرد بــر این باورند که با 
اجرای کامل طرح هوشمندسازی آرد 
و نان نیازی به واردات گندم نداریم چرا 
که جلوی رانت و فســاد در این بخش 

گرفته می شود.
طــرح  اول  فــاز  اجــرای 
هوشمندســازی یارانــه آرد و نان و 
نصب کارتخوان ها در ســطح نانوایی 
های اســتان از اواخر خرداد در کشور 
آغاز شــد کــه بنابر آخریــن آمار ۹۸ 
درصد نانوایی ها تحت پوشش سامانه 
هوشمند آرد و نان هستند و تنها یک تا 
دو درصد از نانوایی ها به دلیل مشکلات 
فنی و حقوقی، امکان نصب کارتخوان 
هوشمند نان نداشــته اند که آن هم به 

زودی رفع می شود.
آقای محمد جلال مشــاور وزیر 
اقتصاد گفت: از دهه های گذشــته به 
دلیل اختصــاص ارز ترجیحی به آرد 
نانوایی هــا و همچنین اجتماعی بودن 
مســئله نان و گندم، اقتصاد بخش آرد 

و نان  دچار انحراف بود.
جلال گفت: با اجــرای فاز اول 

طرح هوشمندســازی توزیــع آرد و 
نان در کشــور   و بــا حاکمیت داده ها 
و ســامانه های طراحی شده، متوجه 
انحــراف ۵ هــزار تنی آرد از شــبکه 
نانوایی ها شــده ایم، امــا تلاش بر این 
اســت که با اجرای فــاز دوم طرح که 
به صورت آزمایشــی در برخی مناطق 
کشور اجرا شده و به زودی در سراسر 
کشور اجرا خواهد شد، جلوی انحراف 
نان و آرد گرفته شــود. مشــاور وزیر 
اقتصاد می گویــد: ۵ هزارتن انحراف 
آرد در شــبکه توزیع حدود ۲۵ درصد 
مصرف روزانه اســت که امیدواریم با 
اجرای طرح دولت در هوشمندسازی 

آرد و نان این انحراف از بین برود.
هدف دولــت از اجرای طرح 
هوشمندسازی، داشتن اقتصاد 

سالم و شفاف است
آقای ارســلان قاســمی رئیس 
کمیســیون کشــاورزی اتاق تعاون 
گفت:  هدف دولــت از اجرای طرح 
هوشمندسازی نان این بود که به سمت 

اقتصاد سالم و شفاف حرکت کند.
بــه گفته او، اخیرا مشــاور وزیر 

اقتصاد خبری مبنی بر گم شدن روزانه 
۵۰ میلیون قرص نان معادل ۵ هزارتن 
آرد را مطــرح کرده، هرچند نمی دانیم 
این اطلاعات از کجا آمده اما آنچه مسلم 
اســت به سمت شفاف سازی حرکت 
نکردیم. قاســمی می گوید: با وجود 
پرداخــت یارانه به دولت، هیچ یک از 
واحدهای خبازی نباید آرد را با قیمت 
آزاد در بازار سیاه عرضه کنند. حال این 
میزان که مشاور وزیر اقتصاد اعلام کرده 
از ســفره های مردم خالی می شود و 
اینکه کجا می رود بحث دیگری است. 
رئیس کمیسیون کشــاورزی با تاکید 
بــر این موضوع که اجرای کامل طرح 
هوشمندسازی با الزامات باید صورت 
گیرد ، گفت: طی پروسه ۸ تا ۹ ماهه که 
طرح هوشمندسازی به طور آزمایشی 
اجرا شد، دست اندرکاران این موضوع 
باید پس از آسیب شناسی نقاط ضعف 

را رفع و نقاط قوت را تقویت کنند.
صرفه جویــی بیش از یک 
میلیون تنــی آرد با اجرای طرح 

هوشمندسازی
آقای علیقلــی ایمانی مدیرعامل 

بنیاد ملی گندمــکاران گفت: اجرای 
کامــل هوشمندســازی از خــروج 
آرد و نــان خارج از مصرف انســانی 
جلوگیــری می کند. به گفته او، گرچه 
هوشمندســازی آرد و نان اجرا شده، 
اما ممکن است افراد با خرید نان بیش 
از مصرف خانــوار، مابقی را به عنوان 
خوراک دام و طیور استفاده کنند که با 
اتخاذ برخی تمهیدات باید جلوی این 

موضوع گرفته شود.
ایمانی می گوید: از همان ابتدا با 
اجرای طرح هوشمندسازی بر مبنای 
تعداد تراکنش نانوا، آرد در نظر گرفته 
می شود. اما نباید فراموش کرد که امکان 
ایجاد تراکنــش یا ترفندهای مختلف 
بــرای خــروج آرد و نــان از چرخه 
مصرف انســانی به سمت واحدهای 
تولید شیرینی و کارخانه های ماکارانی 

وجود دارد.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران 
ادامه داد: با اجرای کامل هوشمندسازی 
آرد و نــان امکان صرفه جویی بیش از 
یک میلیون تن در بحث خبازی وجود 

دارد.

به گفته او، از ابتدای سال تاکنون 
اجــرای طرح در کاهش خروج آرد از 
چرخه مصرف انســانی تاثیر بسزایی 
داشــته، هرچند بازهم امکان ســوء 

استفاده وجود دارد.
با اجرای طرح هوشمندســازی 
امکان صرفه جویــی آرد و گندم تا ۲ 
میلیون تن هم وجــود دارد چرا که با 
اجرای کامل و جامع این موضوع نیازی 

به واردات گندم نداریم.
طــرح  اجــرای  بــا 
هوشمندسازی نیازی به واردات 

گندم نداریم
آقــای علیرضــا نظــری عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی گفت: قبل از بحث مردمی 
سازی یارانه چند گروه کالا از جمله آرد 
و گندم مشمول یارانه بودند که براین 
اساس به طور متوســط ماهیانه ۷۴۰ 
هزارتن آرد در داخل کشــور مصرف 
می شد که سالانه ۲.۵ درصد هم به این 

میزان اضافه می شد.
به گفته او، بعد از اجرای اولین گام 
هوشمندسازی آرد و نان نه تنها مصرف 

آرد و گنــدم افزایــش ۲.۵ درصدی 
نداشــته، بلکه از ۷۴۰ هزارتن به ۶۲۰ 

هزارتن رسیده است.
طــرح  داد:  ادامــه  نظــری 
هوشمندسازی به طور کامل اجرا نشده 
اســت که این امر بدان معناست که با 
استفاده از کارت های دیگران، روزانه 
از ســهمیه آرد نانوایی ها استفاده می 
شود، درحالیکه اساسا نانی خریداری 
نشده است. عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس می گویــد: علی رغم اجرای 
طرح آزادســازی، گزارشاتی از برخی 
نانوایی ها که وجــود خارجی ندارد، 
منتشر می شــود که با اجرای مراحل 
بعدی طرح هوشمندسازی پیش بینی 
می شود که ماهانه ۱۱۰ تا ۱۲۰ هزارتن 

دیگر مصرف آرد کاهش یابد.
او مصرف متعارف کشور را ۵۱۰ 
هزارتن درماه اعلام کرد و گفت: براین 
اســاس ۷ میلیون و ۴۰۰ هزارتن گندم 
خریداری شده با کسر افت و سبوس 
معادل مصرف نیاز کشور است و پیش 
بینی می شود که با اجرای طرح، بحث 
وابســتگی گندم به آن ســوی مرزها 

رفع شود. به گفته نظری، اگر برمبنای 
میزان گندمی که امسال خریداری شد، 
ســال های آتی هم تولید داشته باشیم. 
وابستگی کشور به واردات گندم از بین 
می رود. عضو کمیســیون کشاورزی 
بــا بیــان اینکه با اجــرای کامل طرح 
هوشمندسازی خبری از هدررفت آرد 
و نان نخواهد بود، گفت: تدبیر دولت 
برآن است که نان سهمیه ای نشود چرا 
که قوت اصلی مردم به حساب می رود 

که سهمیه بندی آن تبعاتی دارد. 
او بــا بیان اینکه بــا اجرای طرح 
نهایی هوشمندسازی ســوء استفاده 
مصــرف نان از بین مــی رود، گفت: 
در مرحلــه بعــدی اجــرای طــرح 
هوشمندســازی قرار است که آرد به 

قیمت تمام شده در اختیار نانوایان قرار 
گیرد و یارانه ای که دولت بخشی از آن 
را مســتقیم پرداخت می کند، از طریق 
پرداخت یارانه به نانوا پوشــش دهد و 
در فاز نهایی آرد را به قیمت تمام شده به 
نانوایان بدهد و در مقابل پرداخت مبلغ 
مورد نظر را به مصرف کنندگان بدهد 
که با این وجود هیچ زمینه ای برای سوء 
اســتفاده وجود ندارد. دولت با اجرای 
طرح هوشمندسازی آرد و نان به دنبال 
جلوگیری از رانت و فســاد حوزه آرد 
است، هرچند برخی کارشناسان اعلام 
مــی کنند تا زمانیکه آرد به نرخ واقعی 
به واحدهای خبازی عرضه نشــود، 
احتمال رانت و فســاد و سوء استفاده 

وجود دارد.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
حوزه آب گفت: در مورد انتقال آب دریا 
اساسا موضوع این است که باید از آب 
دریا به عنوان آب غیرمتعارف استفاده 
کنیم این به لحاظ منطقی درســت و به 
لحاظ قانونی هم باتوجه به کمبود منابع 
آبی تکلیف دولت است که آن را اجرایی 
کند اما اینکه چگونه اجرایی شــود هم 

مهم است.
ابراهیم رئیســی درباره انتقال آب 
از خلیج فــارس به فلات مرکزی اظهار 
داشت: اگر طرح از دیدگاه های مختلف 
ارزیابی اقتصادی و محیط زیستی فنی و 
اجتماعی بشود؛ نتایج آن می تواند منجر 
به این شــود که در مورد طرح تصمیم 
بگیریم. بنابراین انتقال آب، سدسازی و 

... نتیجه ارزیابی های ما است.
وی افزود: در مورد انتقال آب دریا 
اساسا موضوع این است که باید از آب 
دریا به عنوان آب غیرمتعارف استفاده 
کنیم این به لحاظ منطقی درســت و به 
لحاظ قانونی هم باتوجه به کمبود منابع 
آبی تکلیف دولت است که آن را اجرایی 
کند اما اینکه چگونه اجرایی شــود هم 
مهم است. اکنون تمام گمانه زنی ها بر 

اســاس قانون همه یا هیچ است اما به 
هر صورت باید ببینیم اهداف انتقال آب 
چیست آیا صرفا به منظور شرب است 

و یا صنایع هم هدف هستند.
این کارشناس حوزه آب تصریح 
کرد: در هر صورت ما در اقتصاد انتقال 
آب؛ هزینه های زیاد را وقتی می پذیریم 
کــه ارزش اقتصادی که ایجاد می کند و  
فراتر از میزان هزینه های اجرا باشــد، 
هزینه های اقتصادی شامل دو قسمت 
است یکی هزینه هایی که مردم مستقیما 
پرداخت می کنند و دیگری هزینه های 
خارجی است که از جمله آلودگی آب 
دریا و یــا اعتراضاتی که مردم در طول 
مسیر خواهند داشت، باید در ارزیابی ها 
لحاظ شــود اما در عین حــال ما آثار 
خارجی مثبت هم داریم تمام خط های 
آبرسانی که حتی برای صنایع می روند 
در مســیر خود روستاها را هم آبرسانی 
می کنند، بنابرایــن در اینگونه پروژه ها 

موضع له و علیه داریم.
وی گفــت: ۲۰۰ میلیــون متــر 
مکعبی که قرار است از خلیج فارس به 
اصفهان، یزد و کرمان منتقل شود بخشی 
به منظور تامین آب مورد نیاز صنایع بوده 

و بخشــی برای آب شرب است، به هر 
صورت وقتی تعارضاتی مثل انتقال بین 
حوضه ای مثلا انتقال آب از اصفهان به 
یزد را داریم طبیعتا برای رفع تعارضات 
راه هــای کم هزینه تر دیگــری را باید 
دنبال کنیم امــا در عین حال باید تمام 
ابعاد انتقال بین حوضه ای و یا انتقال از 

دریا مقایسه و بررسی شود.
رئیسی خاطرنشــان کرد: علاوه 
بر این پروژه قرار اســت پساب صنایع 
یــزد هم در قالب پروژه های بیع متقابل 
در اختیــار صنایع قرار گیــرد، در هر 
حال یادمــان نرود صنایع قلب تپنده و 
تولیدکننــده ارزش افزوده در کشــور 
ما هســتند و وظیفه دولت اســت که 
همانگونه که آب شرب را تامین می کند 
برای صنعت هــم آب تامین کند، این 
رویکرد که آب و برق صنایع را خودشان 
تامین کنند عجیب است در همه جای 
دنیا دولت ها تامین و بدرستی پول آن را 
دریافت می کنند امــا در ایران پول را با 
تعرفه پایین دریافت می کنند و در نهایت 
به این نتیجه می رســند که خود صنایع 
آب مورد نیازشان را تامین کنند در نتیجه 
اولین نقاطی که گازشان قطع می شود و یا 

مازوت می سوازنند؛ صنایع و نیروگاه ها 
و پتروشیمی ها هستند، تبعات آن هم از 
دست رفتن درآمد ملی کشور است. وی 
تاکید کرد: این رویکرد که صنایع علاوه 
بر برق آب را نیز خودشــان تامین کنند 
نتیجه این است که برای سود حداکثری 
هــر کاری می کنند ما اکنون حتی برای 
صنایعی هم که کنار دریا مستقر هستند، 
مشــکل آب داریم، بنابراین مشــکل 
ما رویکــرد تامین آب و ســودآوری 
است. این کارشناس حوزه آب گفت: 
سیاستگذاری ها باید به نحوی باشد که 
آنچــه از صنایع وجــود دارد به انحای 
مختلف حفظ کنیم اما قطعا نباید صنایع 
آب در مناطق کویری باز هم گسترش 
داده شــوند، به نظر می رســد مباحث 
مربوط به آمایش ســرزمین تاثیر خود 
را می گــذارد اینکه صرفا به یک عامل 
آب فکــر کنیم و مانع رشــد و تولید و 
صنعت شویم رویکرد تک گزینه ای نا 
مطلوبی اســت باید نگاه جامعی داشته 
باشیم. اکنون صنایع ما سهم عمده ای از 
تولید ناخالص ملی کشور دارند اشتغالزا 
هســتند، ضمن اینکه آب هم به نسبت 
کم مصرف می کنند کل صنایع کشــور 

کمتر از ۳ میلیارد متر مکعب مصرف آب 
دارند بخش شرب ۸ میلیارد متر مکعب 
مصرف دارد و  مابقی مصرف مربوط به 
بخش کشــاورزی است اتفاقا اگر قرار 
است انتقال آب صورت گیرد باید برای 
صنعت منتقل شود اما باید ملاحظات هم 
در نظر گرفته شود. وی بیان داشت: قطعا 
همه نگران این هستیم که آب شیرین کن 
هم منجر به آلودگی آب دریا می شــود 
در خصوص تبعات اجتماعی مسیر باید 
بحث شود اما کلا نفی نمی شود، باید در 
نظر بگیریــم از همان منطقه ای که آب 
منتقل شده محیط زیست آلوده می شود، 
پســاب ناشی از تصفیه و شیرین کردن 
آب مسائل زیســت محیطی دارد، در 
طول مسیر هم مسایل زیست محیطی 
خواهیم داشــت،  مصــرف برق را بالا 
می بــرد، ولی فقط هزینه ها باید در کنار 
منافع اصلی و خارجی باهم دیده شود تا 
ارزیابی داشته باشیم. از لحاظ اقتصادی 
و تولیــد ارزش افزوده از این آب بهتر 
از آب کشــاورزی استفاده می شود به 
لحاظ درآمدی کارایی بالاتری دارد اما 
تبعات آن را نیز باید در محاســبات در 

نظر بگیریم.

اجرای کامل طرح هوشمندسازی راهی موثر در جلوگیری از انحراف آرد و نان

انتقال آب از خلیج فارس؛ مسیری درست یا اشتباه؟

 یکی از ایراداتی که گرفته می شود در خصوص شبکه توزیع انرژی در کشور، این است که 
هر روستایی که ۴۰ خانوار دارد و خط لوله طولانی به آن جا کشیده شد، می توانستیم فقط 
برق به آن ها ارائه دهیم اما در برق هم مشکل داریم و باید این مشکل اساسی برطرف شود.

اقتصادی

تبعات مثبت و منفی انتقال آب به فلات مرکزی ایران؛
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